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رقابت های لیگ برتر در حالی حدود یک ماه دیگر آغاز می شود که وضعیت 
ترکیب بسیاری از تیم های لیگ برتری همچنان نامشخص است. در این بین 
گردان نکونام در استقلال به عنوان اولین تیم، تمرینات خود  روز سه شـــنبه شـــا
را به صورت نصفه و نیمه آغاز کرده و از ســـوی دیگر نیز وضعیت بســـیاری از 
تیم های دیگر هم دست کمی از استقلالی ها نداشته و آنها هم در صورت آغاز 
کار برای آماده سازی رقابت های لیگ برتر مطمئنا روزهای ابتدایی تمرینات 
خود را به همین سبک و سیاقی آغاز خواهند کرد که استقلالی ها استارت زدند. 
در ایـــن بیـــن نکتـــه قابـــل توجه اینکه بســـیاری از تیم های لیگ برتـــر از جمله 
استقلال، پرسپولیس، سپاهان، تراکتور و بعضا چند تیم متمول دیگر در این 
مدت برای تقویت تیم خود و بســـتن تیمی مقتدر و منســـجم برای حضور در 
یکنان ایرانی که هم اکنون در خارج  سه جبهه داخلی و بعضا بین المللی، باز
کراتی را با  از کشور بازی می کنند را هدف قرار داده و در این خصوص نیز مذا

لژیونرهای مطرح فوتبال ایران آغاز کردند. 
بـــر همین اســـاس نیـــز طی روزهای گذشـــته صحبت از حضـــور نفراتی مانند 
علیرضا جهانبخش، مهدی قایدی، محمد محبی، الهیار صیادمنش، علی 
یکن مطرح دیگر  کریمی، سامان قدوس، علی قلی زاده، علی علیپور و چند باز
در تیم های مطرح ایرانی از جمله اســـتقلال مطرح شـــده؛ این در حالی اســـت 
که به جز سردار آزمون و مهدی طارمی که همچنان تیم های مطرح اروپایی با 
قراردادهایـــی گران را خواهان خود می بینند، بیشـــتر ایـــن لژیونرها به تیم های 
سرشـــناس ایرانـــی لینک شـــده اند تـــا امیدواری برای بازگشـــت این دســـته از 

یکنان به کشورمان ایجاد شود.  باز
امـــا در واقعیـــت تقریبا بالای 90 درصد این نفرات در اولین اقدام در پاســـخ به 
باشـــگاه های ایرانی که خواســـتار آنها شـــده اند، نه گفته تا با ارائه پاسخ منفی، 
یخته باشند. در واقع این دسته از  کی را روی دست مدیران باشگاه ها ر آب پا
یکنان صراحتا با پاسخ خیر به باشگاه های ایرانی اعلام کرده اند که قصد  باز
دارند در کشورهای دیگر از جمله کشورهای اروپایی به فوتبال خود ادامه بدهند. 

  چرا لژیونرها پارسال برگشتند؟
سال گذشته بسیاری از لژیونرهایی که با پیشنهادات اغوا کننده باشگاه های 
ایرانی مواجه بودند به کشورمان بازگشته و اگرچه برای یک فصل، انتقال قرضی 
این دســـته از فوتبالیســـت ها به لیگ ایران ممنوع اعلام شـــد اما باز هم نفراتی 
مانند پیام نیازمند، امیرحســـین حســـین زاده، شهاب زاهدی، محمدحسین 
کنعانـــی زادگان، محمد نـــادری، مهرداد محمدی، شـــجاع خلیل زاده و چند 
گر این  یکـــن دیگـــر به فوتبال ایران بازگشـــتند؛ این در شـــرایطی اســـت که ا باز
یکنانی مانند قایدی، محبی و صیادمنش هم  قانون وضع نمی شد چه بسا باز
یکنان در حالی به لیگ  می توانســـتند اســـتقلالی شوند. از ســـوی دیگر این باز
برتـــر فوتبـــال ایران بازگشـــتند که در این انتقال، آنها به عنوان ســـهمیه خارجی 

یکن  باشـــگاه های ایرانی محســـوب شـــده اند تا از تعداد مجموع 6 سهمیه باز
خارجی برای هر باشگاه، لژیونرهای ایرانی شامل این تعداد سهمیه شوند. 

اما حالا با وجود پیشنهادات مالی بعضا مناسب از سوی باشگاه های ایرانی 
یکنان برخلاف سال قبل  از یک طرف و از طرف دیگر با توجه به اینکه این باز
دیگر به عنوان سهمیه خارجی محسوب نمی شوند، اینکه با این وضعیت این 
یکنان برای فصل جدید میل و اشـــتیاقی برای بازگشت به فوتبال  دســـته از باز

ایران نشان نمی دهند تا حدی عجیب است. 

  چرا لژیونرها امسال نمی خواهند برگردند؟
تا همین چند فصل قبل قانون این اجازه را می داد تا فوتبالیست  های حرفه ای 
یکنان ملی پوش تا 30سالگی از خدمت  در سطح لیگ برتر تا 28سالگی و باز
یکنان در لیگ های  ســـربازی معاف باشـــند تا از یک ســـو مسیر پیشـــرفت باز
داخلی بالاجبار تغییر نکرده و از ســـوی دیگر نیز لژیونرها برای خروج از کشـــور 
و همراهی تیم های خارجی خود با محدودیتی مواجه نباشـــند. اما از مهرماه 
سال گذشته ستادکل نیروهای مسلح با ارسال نامه به وزارت ورزش و سازمان 

وظیفه عمومی، از تصمیم جدیدش خبر داده و مانع از ادامه این معافیت  ها 
شد تا فوتبالیست های مشمول برای نداشتن محدودیت فقط مجاز به 

استفاده از معافیت  هایی مثل معافیت تحصیلی یا کفالت باشند. 
یکنانی مانند میلاد سرلک در اوج فوتبالش در حالی  در این بین باز

مجبور به جدایی از پرسپولیس و در نیم فصل راهی ملوان شد 
که در صورت تداوم قانون قبلی می توانست به خاطر 

همراهـــی تیـــم ملی تا 2 ســـال بعد نیز با ســـرخ ها 
ادامه بدهد اما درنهایت به خاطر قانون جدید 

راهی به جز حضور در ملوان پیدا نکرد؛ اتفاقی که شنیده می شود قرار است 
برای فصل جدید هم تکرار شـــده و مشـــمولان چند تیم از جمله ســـتاره های 
یکن از  استقلال و سپاهان یعنی جلالی، نورافکن و میرزایی به همراه چند باز
تیم های دیگر که مشمول خدمت سربازی هستند راهی این تیم نظامی شوند. 
حال اینکه با لغو قانون قبلی بعد از نامه ســـتادکل نیروهای مســـلح به وزارت 
ورزش و سازمان وظیفه عمومی، این موضوع دقیقا مرتبط با همان بحث پشت 
پرده ای است که روی تصمیم به عدم بازگشت لژیونرهای فوتبال ایران تاثیرگذار 
واقع شـــده و باعث شـــده تا آنها با یک »نه« مشـــترک و عمومی به باشگاه های 
ایرانی از تداوم حضور و فعالیت خود در خارج از مرزهای کشورمان و تیم های 

خارجی خبر بدهند. 

  پای تیم ملی هم در میان است؟
نکته قابل توجه اینکه به جز پاسخ منفی لژیونرها به باشگاه های ایرانی، حالا 
برخی رسانه ها از تداوم این مشکل برای همراهی با تیم ملی نیز خبر می دهند 

تا با این شرایط آن دسته از لژیونرهای ملی پوشی که مشمول خدمت مقدس 
سربازی هستند و به اردوهای بعدی تیم ملی دعوت می شوند، از این پس برای 

تی در این زمینه مواجه شوند.  خروج از کشور بعد از پایان هر اردو با مشکلا
در واقع سردار آزمون، علیرضا جهانبخش، مهدی قایدی، علی قلی  زاده، سامان 
قـــدوس، الهیار صیادمنش، ســـعید عزت اللهی، امیر عابـــدزاده و چند لژیونر 
یکنانی قرار دارند که با این مشکل مواجه هستند و  دیگر در بین آن دسته از باز
براساس اعلام برخی رسانه ها حتی برای همراهی تیم ملی نیز باید هرچه سریع تر 
نسبت به حل و فصل آن اقدام کنند. البته درنهایت شاید با مساعدت نهادهای 
ذی ربط این مساله برای همراهی با تیم ملی تا مدت زمان محدود و مشخصی 
حل شـــود اما به طور قطع پاســـخ منفی لژیونر ها به باشـــگاه های ایرانی بی ربط 
با لغو قانون قبلی و اجرایی شـــدن قانون جدید در ارتباط با قانون مشـــمولیت 
فوتبالیست هایی که به خدمت سربازی نرفته اند نیست و باعث شده است 

تا این نفرات فعلا به بازگشت به لیگ ایران فکر نکنند. 
در این مورد شنیده های خبرنگار »فرهیختگان« حکایت از آن دارد که سازمان 
یکنان که هنوز خدمت ســـربازی را ســـپری  وظیفه عمومی به این دســـته از باز
نکرده اند، اعلام کرده است در صورتی که قصد بازگشت به فوتبال ایران را 
داشـــته باشـــند نباید به حضور به تیم های دیگر فکر کرده و فقط باید 
برای تیم های نظامی به میدان بروند؛ تیم هایی نظیر ملوان در لیگ 
برتر یا فجرسپاسی و نیروی زمینی در لیگ دسته اول. البته همان طور 
که اشاره شد راه حل هایی برای رفع این محدودیت نیز وجود دارد 
یکن  و آن اینکـــه در صـــورت داشـــتن مجوز های ممکـــن، باز
می تواند از معافیت تحصیلی یا کفالت برای همراهی 

با باشگاه های ایرانی غیرنظامی استفاده کند. 

چرا برخی بازیکنان شاغل در لیگ های خارجی به باشگاه های مطرح داخلی پاسخ منفی دادند؟

لژیونرهاازترسسربازیبهلیگایراننمیآیند
محمدرضا حاجی عبدالرزاق

خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

دستیار نکو چرا در تمرین آبی ها غایب بود؟

هاشمینسببهدنبالشرکت
درکلاسمربیگری

، اســتقلالی ها زودتــر  بــا آغــاز پیش فصــل جدیــد رقابت هــای لیــگ برتــر
از ســایر تیم های و از عصر سه شــنبه این هفته کار خود را به صورت 
رســمی آغــاز کردنــد. ایــن درحالــی اســت کــه ایــن تمریــن بــا حضــور 
ی از  ــیار ــاب بس ــتقلالی و در غی ــان اس یکن ــمار باز ــداد انگشت ش تع
یکنــان دیگــر ایــن تیــم ازجملــه قدیمی تر هــا و کاپیتان هــای آن  باز
آغــاز شــد. در ایــن بیــن آبی پوشــان کــه در تمریــن حضــور داشــتند، 
به خاطــر تسویه حســاب نشــدن مطالبــات قبلــی خــود حاضــر بــه 
تمریــن نشــدند تــا کار به نوعــی بــا اعتصــاب آغــاز شــود. البتــه موضــوع 
یکنــان  غیبــت اســتقلالی ها در نخســتین تمریــن فقــط بــه جمــع باز
ایــن تیــم ختــم نشــد و از میــان دســتیاران نکونــام نیــز نفراتــی ماننــد 
ی و مهــدی هاشمی نســب هــم در تمریــن روز نخســت  ــواز محمــد ن
ی  اســتقلالی ها غایــب بودنــد تــا دربــاره سرنوشــت آنهــا و ادامــه همــکار
این نفرات در فصل جدید در کادرفنی استقلال برخی گمانه زنی ها 

ایجــاد شــود. 
نکتــه قابل توجــه دربــاره هاشمی نســب اینکــه شــنیده های خبرنــگار 
»فرهیختگان« حکایت دارد این چهره با سفر به خرمشهر این روزها 
را درکنــار خانــواده ســپری می کنــد. البتــه مربــی فصــل گذشــته آبی هــا 
بــه زودی و به منظــور حضــور در دور دوم کلاس هــای مربیگــری راهــی 
تهــران خواهــد شــد. دوره دوم و نهایــی ایــن کلاس هــا از فــردا جمعــه 

بــه مــدت 12 روز برگــزار خواهــد شــد. 

ادعای یک منبع آگاه در باشگاه استقلال

پاداشنه
بخشیازقراردادوحقوقعقبافتادهبود

ی باشــگاه اســتقلال به هلدینگ خلیج فارس، این شــرکت  گذار با وا
پتروشــیمی کــه از شــرکت های متمــول نفتــی کشــور به شــمار مــی رود، 
گردان نکونــام  در هفته هــای پایانــی فصــل گذشــته پــس از هــر بــرد شــا
در رقابت هــای لیــگ برتــر به منظــور روحیه بخشــی و ایجــاد اتحــاد و 
انســجام در روزهــای پایانــی فصــل، پاداش هــای قابل توجهــی را بــه 
نفــرات ایــن تیــم اختصــاص داده و ایــن درحالــی اســت کــه انتشــار 
یافــت کرده انــد، انتقاداتــی را  لیســت نفراتــی کــه ایــن پــاداش را در
گاه  به همــراه داشــته اســت. البتــه در ایــن خصــوص یــک منبــع آ
در باشــگاه مدعــی شــد بــا وجــود مصوبــه هیات مدیــره و موافقــت 
هلدینــگ، هیــچ گونــه مبلغــی به عنــوان پــاداش ســه بــرد هفته هــای 
یــت  یکنــان و مدیر پایانــی فصــل پیــش در حســاب کادر فنــی، باز
منظور نشده و کل مبلغ به عنوان قسمتی از قرارداد و حقوق افراد در 
سیســتم مالی باشــگاه اســتقلال به ثبت رســیده اســت. گفته می شــود 
در ایــن بیــن البتــه پــاداش کارکنــان و کارمنــدان باشــگاه بابــت هــر بــرد 
ی آخــر فصــل برقــرار بــوده اســت. ایــن درحالــی اســت کــه  در چنــد بــاز
براســاس ادعــای ایــن منبــع، بنابــر درخواســت مدیریــت باشــگاه، ایــن 
مبلــغ به عنــوان حقوق هــای عقب افتــاده مدیریــت بــه ثبــت رســیده 

و به عنــوان پــاداش درنظــر گرفتــه نشــده اســت. 

اخبار کوتاه

منفعل بودن باشگاه نساجی در آستانه مسابقات لیگ برتر علاقه مندان به این 
تیم را نگران کرده است. رضا حدادیان همچنان علاقه ای به باشگاه داری نشان 
نمی دهد و این تیم نساجی است که بلاتکلیف تر از همیشه شرایط بحرانی خود 
را نادیده می گیرد. گویا اخیرا مشاوران حدادیان به او اعلام کردند که هرچه سریع تر 
درخصوص ادامه فعالیت این باشگاه تصمیم بگیرد؛ چراکه با از دست دادن زمان ، 
آماده سازی برای آنها سخت تر خواهد شد و هرچه زمان بگذرد فعالیت در بازار نقل 
و انتقالات و فرصت آماده سازی از دست می رود و ممکن است پیش از شروع 
مسابقات با توجه به رکودی که در این باشگاه به وجود آمده به نوعی از پیش بازنده 
باشند. با این حال حدادیان تحت هیچ شرایطی مجاب نشده و صراحتا اعلام 
کرده پولی برای هزینه در فوتبال آن هم در بخش خصوصی ندارد؛ موضوعی که 
نزدیکان او را بیش از پیش نسبت به فعالیت حدادیان در ورزش ناامید کرده است. 

  تلاش مسئولان بومی 
رضا حدادیان صراحتا اعلام کرده تصمیمی برای ادامه فعالیت در ورزش خصوصا 
فوتبال ندارد. از این رو چندی است تصمیم به واگذاری گرفته و در نظر دارد باشگاه 
نساجی را به فرد دیگری منتقل کند. اما با گذشت نزدیک به یک ماه از این تصمیم 
هنوز خریداری که واجد شرایط باشد و از پس مخارج این باشگاه بربیاید پا پیش 
نگذاشته است. البته این بدان معنی نیست که این باشگاه مشتری ندارد بلکه یا 

مشتری ها واجد باشگاه داری نبودند یا حدادیان آنها را قبول نداشت. 
در چنین شرایطی مسئولان بومی مازندران از استاندار و فرماندار گرفته تا هیات 
فوتبال با واگذاری تیم مخالف هستند و ترجیح می دهند حدادیان همچنان به 
کارش در این باشگاه ادامه دهد. آنها حتی در این مدت تلاش کردند با وعده هایی 
او را مجاب به ادامه کار کنند اما تا این لحظه موفق نشده اند. پیش از این بهانه 
حدادیان برای عدم تیمداری هزینه های سنگین و عدم حمایت مسئولان استان 
مازندران نسبت به فعالیت او بود اما حالا با توجه به بالا رفتن مخارج دیگر به لحاظ 
مالی توان ادامه فعالیت در فوتبال را ندارد. از این رو مسئولان استانی طی هفته اخیر 
تلاش کردند نماینده ای از باشگاه نساجی را پایه میز مذاکره بکشانند. در همین 
راستا عصر روز گذشته جلسه ای در همین خصوص بین علی رجبی، مدیرکل و 
رحیم درزی، رئیس هیات فوتبال استان مازندران به همراه نماینده باشگاه نساجی 
برگزار شـــد و به نظر می رســـد به نوعی اتفاقات این جلســـه تکلیف تیم نساجی را 
تا پایان هفته مشخص می کند.  رحیم درزی در پاسخ به این سوال که تکلیف 
نماینده مازندران در لیگ برتر چه شد، به خبرنگار »فرهیختگان« گفت: »نه تنها با 
حدادیان و باشگاه نساجی که با فدراسیون هم در تعامل خوبی هستیم. در طول 
این ارتباطات وضعیت باشگاه نساجی را پیگیری کردیم. در همین رابطه جلسه 

خوبی با نمایندگان باشـــگاه نســـاجی در حضور مدیرکل داشـــتیم و امیدوارم در 
ادامه اتفاقات خوبی رخ دهد. تلاش ما این است حدادیان به کار خود ادامه دهد. 
سعی کردیم در این موارد صحبت کنیم. من از وضعیت خریداران احتمالی خبر 
ندارم؛ چراکه از نظر ما ادامه کار حدادیان در اولویت است. امیدوارم با جلسه ای 

که برگزار کردیم اتفاقات خوبی بیفتد و موضوع ختم بخیر شود.«

  اطرافیان حدادیان او را مجاب می کنند
به نظر می رسد مسئولان باشگاه نساجی به خوبی می دانند که فرصت در حال 
از دست رفتن است. خریداری به سراغ آنها نیامده و شرایط برای واگذاری فراهم 
نیست. از طرفی استانداری، فرمانداری، هیات فوتبال و سایر نهادهای مربوطه 
نیز حاضر نیستند مسئولیت این تیم را برعهده بگیرند. درنتیجه نهادهای بومی 
همـــه تـــلاش خود را کردند تـــا حدادیان را برای ادامه فعالیت راضی کنند. درواقع 
این طور به نظر می رسد که با وجود برخی مخالفت ها از سوی رضا حدادیان اما 
ســـایر عوامل باشـــگاه مایلند دوباره با تیم نساجی به کارشان ادامه داده و خود را 
برای شروع فصل جدید آماده کنند.  از طرفی اگر حدادیان این رویه را در جهت 
برآورده شدن بخشی از خواسته ها و نیازهای تیمش در پیش گرفته، تا حدودی 
موفق شده  است. او بعد از چند بار تصمیم به واگذاری این بار به شکل جدی 
قصد واگذاری داشت تا حدی که نگران از دست دادن نساجی نبود. درواقع این 

بار صبر مالک نســـاجی تا حدی لبریز شـــد که اگر از او و تیمش حمایت نشـــود 
تیم را واگذار می کند و ابایی برای از دست دادن این تیم ندارد. مسئولان استان 
مازندران نیز به خوبی متوجه این موضوع شدند و تلاش کردند مالک این باشگاه 
را راضی به ادامه کار کنند. از این رو به نظر می رسد تا پایان هفته جاری این تیم 

نیز همچون تراکتور برای شروع لیگ استارت بزند. 

  زمین آماده انتقال است
یکی از اتفاقاتی که باعث شد مالک باشگاه نساجی نسبت به مسئولان استانی 
بدبین تر از قبل شود، مبلغ 6۵ میلیارد کمک نقدی او به اداره کل در جهت بازسازی 
ورزشـــگاه وطنی بود. حدادیان پول را به عنوان وجه اشـــتراک خود در بازســـازی 
وطنـــی به حســـاب اداره کل واریز کرد اما ورزشـــگاهش مـــورد تایید قرار نگرفت و 
گفته می شود او برای فصل جدید باید باز هم این تیم را به دوش کشیده و از این 
شهر به آن شهر ببرد. مسئولان استانی که به خوبی متوجه خواسته های حدادیان 
هستند در جلسه روز گذشته در این مورد صحبت کردند.  رئیس هیات فوتبال 
استان مازندران در این مورد به ما گفت: »ایرادات خیلی جزئی از ورزشگاه وطنی 
گرفتنـــد کـــه می تـــوان به راحتی برطرف کرده و قبل از شـــروع فصل کارش را انجام 
دهیم. ما حتی محل نصب دستگاه های VAR را مشخص کرده ایم و مسئولان 
فدراسیون آمدند و امکانات را دیدند. باید یک سری تغییرات کوچک ایجاد شود. 
بدون شک نساجی فقط در استان مازندران و ورزشگاه وطنی بازی خواهد کرد. 
این را به فدراسیون و سازمان لیگ هم اعلام کردیم که هر اتفاقی رخ دهد نساجی 
در قائمشهر مسابقاتش را میزبانی می کند. امیدوارم ورزشگاه ما نیز مجوز نصب 
دســـتگاه های کمـــک داور ویدئویـــی را دریافـــت کند؛ چراکه فدراســـیون تعامل 
خوبی با ما دارد و همان طور که مهدی تاج گفت فدراســـیون درصدد آن اســـت 
تا دســـتگاه VAR در همه ورزشـــگاه ها نصب شود و دیگر تیمی برای بازی های 
خود به خارج از خانه سفر نکند.« با همه این حرف ها حدادیان به جز ورزشگاه 
وطنی زمینی برای تمرین در مازندران درخواست کرده بود. مالک باشگاه نساجی 
معتقد است دیگر مالکان خصوصی در شهرهای دیگر امتیازاتی گرفته و حتی 
تیمداری و باشگاه داری برایشان سود داشته است درحالی که او در طول مدت 
فعالیت خود در باشگاه نساجی فقط ضرر داده و همواره با استرس سقوط تیمش 
نیز روبه رو بوده است. همین موضوع باعث شد تا مسئولان استان مازندران برای 
تدارک زمین تمرینی در خود باشگاه نساجی دست به کار شده و احتمالا قبل از 
شروع مسابقات این زمین را به تیم تحویل خواهند داد. به گفته درزی مقدمات 
آماده سازی یک زمین تمرین در استان مازندران فراهم شده است. وی در گفت وگو 
با »فرهیختگان« تاکید کرد: »چند زمین کاندید شده اما به مرحله نهایی نرسیده 
اســـت. باید انتقال صورت بگیرد تا نســـاجی بتواند از این زمین اســـتفاده کند. از 
نگاه من درنهایت در این مورد به جمع بندی می رسیم و در فصل پیش رو آنها در 
زمین تمرینی در استان حضور خواهند داشت و طبق قول هایی که استانداری 

و فرمانداری دادند در استان خودشان تمرین می کنند.«

ناز حدادیان خریدار داشت، مسئولان  استانی کوتاه آمدند
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